
Příloha zápisu z jednání Místopisné komise Rady HMP ze dne 2. 12. 2020 

Psaní velkých písmen po předložce v názvech ulic 

Pojmenování veřejných prostranství na území Prahy se řídí ustanovením § 13 odst. 2 zákona 
č. 131/2000 Sb., o hlavním městě Praze: 

(2) O názvech ulic, silnic, náměstí, parků a mostů, jakož i dalších veřejných prostranství 
rozhoduje hlavní město Praha, a to zpravidla na základě návrhů podaných městskými částmi. 
Shodné názvy ulic, silnic, náměstí, parků a mostů, jakož i dalších veřejných prostranství jsou 
vyloučeny. Ulice nebo jiná veřejná prostranství se nepojmenovávají podle jmen žijících 
osobností veřejného života. 

Na základě ustanovení § 68 odst. 3 cit. zákona o názvech veřejných prostranství rozhoduje 
Rada hlavního města Prahy. Poradním orgánem Rady hlavního města Prahy je v této věci 
Místopisná komise RHMP. 
 
Při tvorbě názvů veřejných prostranství jsou obecně reflektována pravidla českého pravopisu, 
a to v podobě, v jaké platila v okamžiku projednání a schválení názvu. V této souvislosti je 
třeba uvést, že pravidla českého pravopisu se průběžně vyvíjí a mění v řadě mluvnických 
kategorií, a to včetně psaní velkých a malých písmen v názvech veřejných prostranství 
obsahujících předložková spojení.  

V současné době při navrhování názvů, ve kterých po předložce následuje slovo obecné, je 
toto slovo psáno s velkým začátečním písmenem, resp. pokud název veřejného prostranství 
začíná předložkou, píše se velké písmeno po předložce vždy, a to bez ohledu na to, jestli je 
následující slovo obecné nebo vlastní jméno. 

Pro již pojmenovaná veřejná prostranství (včetně prodloužení již pojmenovaných ulic), u nichž 
pravopis odpovídal tehdy platným mluvnickým pravidlům, však platí, že jsou ponechána beze 
změny, a to z následujících důvodů: 

• pojmenování byla schválena usnesením Rady hlavního města Prahy a tato rozhodnutí 
samosprávného orgánu jsou i nadále platná a závazná 

• neexistuje žádný zákon ani podzákonný právní předpis, který by stanovil závaznost 
pravidel českého pravopisu, viz stanovisko odboru legislativního a právního MHMP:  
„V našem právním řádu neexistuje žádný zákon ani jiný právní předpis, kde by byla 
stanovena závaznost pravidel českého pravopisu. O pravopisu názvů ulic, silnic, 
náměstí, parků a mostů, jakož i dalších veřejných prostranství, proto rozhoduje ten, 
kdo rozhoduje o těchto názvech jako takových, tj. hlavní město Praha.“ Totéž ostatně 
konstatuje i Ústav pro jazyk český v jazykové příručce: „Pravidla českého pravopisu 
jsou závazná pouze pro školní jazykovou výuku. Pro ostatní uživatele češtiny mají jen 
formu doporučení. Některé obecní, městské úřady a magistráty stále setrvávají u 
staršího způsobu psaní, zejména pokud jde o předložková spojení.“ 

• revokace všech přechozích usnesení Rady hlavního města Prahy, jimiž byly schváleny 
názvy veřejných prostranství podle předchozích pravidel českého pravopisu (jedná se 
o 1364 ulic, náměstí, parků a jiných veřejných prostranství), je nereálná, 
neekonomická a ve směru k veřejnosti nepřínosná. V této souvislosti je na místě 
zdůraznit, že názvy veřejných prostranství jsou na uličních tabulích trvale uváděny 
velkými tiskacími písmeny, totéž platí i pro adresy v dokladech totožnosti.  

V případě potřeby lze údaj o správné podobě názvu veřejného prostranství ověřit v Registru 
územní identifikace, adres a nemovitostí (RUIAN), který je veřejným seznamem obsahujícím 



mj. i údaje o adresních místech. U údajů vedených v základních registrech je ve smyslu § 4 
odst. 4 zákona č. 111/2009 Sb., o základních registrech, presumována jejich správnost. 
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